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Møde mandag den 20. februar 2023, kl. 13.00 – 17.00
i Aarhus Universitets bestyrelse (BM 1-2023), Frandsensalen

Deltagere
Bestyrelsens medlemmer: 
Birgitte Nauntofte (formand), Carsten Bjerg (stedfortræder), Peter Balling, Anne Skorkjær 
Binderkrantz, Thea Bonnemann, Jonas Dahl, Uffe Pilegård Larsen, Sofie Hillgaard Pedersen, 
Lars Rohde, Trine Holm Thomsen, Astrid Söderbergh Widding
Desuden deltager: 
Rektor Brian Bech Nielsen, prorektor Berit Eika og universitetsdirektør Kristian Thorn
Afbud: Lars Rohde
Andet: -
Gæster: -

Sekretariat: Chefkonsulent Grith Thagaard Loft, presse- og kommunikationschef Sys Ve-
stergaard (Universitetsledelsens Stab)

 
Referat

Referat

Formanden bød velkommen til årets første bestyrelsesmøde og til de nye medlemmer af 
bestyrelsen: Thea Bonnemann, Jonas Dahl, Sofie Hillgaard Pedersen og Trine Holm 
Thomsen samt Kristian Thorn som ny universitetsdirektør. 

Bestyrelsens medlemmer, rektoratet og sekretariatet præsenterede sig.

Formanden konstaterede, at Lars Rohde havde afbud til mødet.

Formanden takkede derudover Trine Holm Thomsen for at være vært for det sociale ar-
rangement efterfølgende og annoncerede, at der vil være et kort socialt arrangement efter 
næste bestyrelsesmøde, da det vil være Lars Rohdes første møde.

1. Godkendelse af dagsorden (åbent, beslutningspunkt)

Formanden bad bestyrelsen om eventuelle bemærkninger til dagsordenen.

Bestyrelsen spurgte om, at da økonomi var et fast punkt på dagsordenen så kunne
det være en fordel at økonomi var et særligt punkt på dagsordenen. Formanden
præciserede, at økonomi ville indgå under punkt 3 på dette møde og fint kan sæt-
tes særskilt på som eget dagsordenspunkt fremadrettet.

Bestyrelsen godkendte dagsordenen.

2. Godkendelse af referat fra BM 5-2022 (åbent, beslutningspunkt)

Formanden takkede for de to præciseringer, der var indkommet som bemærknin-
ger til referatet. Bestyrelsen havde ikke andre bemærkninger og godkendte refe-
ratet med de to indkomne bemærkninger.
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3. Siden sidst (lukket, orienteringspunkt) 

Formanden takkede for sagsfremstillingen og gav ordet til rektor for en supple-
rende kommentar vedr. finansloven og forskningsreserven.

Rektor orienterede kort bestyrelsen om status for finansloven, der pt. er en mid-
lertidig videreførelse af finansloven for 2022. Finansloven for 2o23 forventes 
snarligt. Der er særlig opmærksomhed på, hvorvidt taxameterforhøjelsen af takst 
1 (samfundsvidenskab og humaniora) videreføres. Rektor orienterede endvidere 
om forhandlingerne om forskningsreserven, der er igangsat. Her er der særlig op-
mærksomhed på, om forhøjelserne af midlerne til den forskningsbaserede myn-
dighedsbetjening videreføres.

Formanden takkede rektor og understregede, at midlerne i forskningsreserven er 
ekstraordinært store i år, hvor cirka 3 mia. kr. skal fordeles.

Formanden gav ordet videre til universitetsdirektøren.

Universitetsdirektøren gav bestyrelsen en forhåndsorientering om forventnin-
gerne til resultatet for 2022. Regnskabet for 2022 er ikke endeligt konsolideret, 
men forventningen er, at årsresultatet bliver bedre end forecastet ved Økono-
mirapport 3 i 2022. Resultatet ser således ud til at lande på -292 mio. kr. mod 
forventede -343 mio. kr.

Forbedringer i driftsresultatet på 62 mio. i forhold til forventningen ved Økono-
mirapport 3 er årsag til nedjusteringen af det forventede underskud. Det afspejler 
primært energibesparelser, det kvalificerede ansættelsesstop og generel tilbage-
holdenhed.

Til gengæld er billedet mindre positivt på de finansielle poster, hvor universitetet 
har realiseret tab på de finansielle markeder i 2022. Markederne er fortsat præget 
af usikkerhed, men der forventes på nuværende tidspunkt et overskud i januar 
2023 på de finansielle poster.

Det endelige regnskab for 2022 vil blive præsenteret for bestyrelsen på BM 2-
2023 sammen med årsrapporten i henhold til bestyrelsens årshjul. 

Universitetsdirektøren gennemgik kort budgettet for 2023-2026 og understre-
gede, at budgettet forventedes at holde. Der er budgetteret konservativt i forhold 
til afkast på de finansielle markeder med afkast fra 2023 – også mere konserva-
tivt end kapitalforvalternes anbefalinger. Det forventede afkast vil i henhold til 
bestyrelsens beslutning på BM 5-2022 blive anvendt til genetablering af egenka-
pitalen med henblik på at løfte den fra den nedre del af båndet på 7,5 % af omsæt-
ningen op imod målet på 10 %.

Bestyrelsen takkede for orienteringen og understregede, at det er væsentligt at 
kaste lyset på resultatet før de finansielle poster, så fokus er på balance i driften. 
Det gælder ligeledes i kommunikationen, der skal være meget klar om dette.

Bestyrelsen tog herefter orienteringen under Siden Sidst til efterretning.
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4. Regeringsgrundlag (åbent, drøftelsespunkt)

Formanden indledte punktet med at takke for den udsendte opsummering af re-
geringsgrundlagets indhold om universiteterne. Hun konstaterede, at det var ty-
deligt, at den nuværende regering havde gjort sig mange tanker om sektoren og 
tilkendegav, at Danske Universiteter, med Brian Bech Nielsen i front som for-
mand, arbejdede hårdt for at skabe mest mulig indflydelse for universiteterne i 
det kommende reformudspil. Udspillet ventes her i foråret. Derefter gav hun or-
det til rektor for en uddybning af den politiske dialog.  

Rektor holdt et kort oplæg, hvor han opridsede baggrunden for regeringens for-
ventede udspil, de forventede hovedpunkter samt Danske Universiteters tilgang 
til det. 

Danske Universiteter vurderer, at regeringsgrundlagets reformtanker om univer-
siteterne er meget omkalfatrende. Helt overordnet anerkender Danske Universi-
teter udsigten til mangel på arbejdskraft, men anbefaler, at der kigges samlet på 
uddannelsessektoren og findes fælles løsninger, der ikke forringer kvaliteten. Det 
medvirker Danske Universiteter gerne til og ønsker dermed også konkret indfly-
delse på indholdet af reformen.

Bestyrelsen takkede rektor for gennemgangen og udtrykte opbakning til Danske 
Universiteters tilgang. Bestyrelsen delte rektors bekymring for den kommende re-
form og drøftede forskellige udfaldsrum og mulige tiltag. Konkret drøftede besty-
relsen muligheden for at inddrage relevante internationale erfaringer, andre væ-
sentlige interessenters positioner samt vigtigheden af, at offentligheden er be-
kendt med, at de studerende studerer med intensitet på fuldtid. Billedet, medi-
erne tegner af de studerendes studieaktivitet, kan således ikke genkendes gene-
relt. 

Bestyrelsen besluttede, at regeringens udspil skal rundsendes i bestyrelsen med 
henblik på en dialog om mulig håndtering af det. 

Bestyrelsen tog herefter orienteringen til efterretning.

5. Uddannelsesberetning (åbent, orienteringspunkt)

Formanden indledte punktet, der er den årlige orientering til bestyrelsen, om uni-
versitetets kvalitetsarbejde med uddannelserne på baggrund af et stort forudgå-
ende arbejde i uddannelsesmiljøerne. Formanden gav derefter ordet til prorektor.

Prorektor holdt et kort oplæg med en opsummering af uddannelsesberetningens 
hovedresultater og handleplanen indeholdt i ledelsesberetningen.

Prorektor understregede derudover, at der er et stort og bredt engagement i pro-
cessen med kvalitetsarbejdet, der fører til uddannelsesberetningen og roste ud-
dannelsesmiljøernes dedikation til kvalitetsarbejdet med uddannelserne. I år le-
der arbejdet endvidere hen mod den forhåbentlige genakkreditering senere på 
året.

Helt overordnet konkluderes det i beretningen, at universitetets uddannelser er 
velfungerende, og udviklingen i nøgletallene indikerer, at kvalitetsprocesserne 
fungerer. Beretningen viser, at rekrutteringen er tilfredsstillende, og at ledighe-
den overordnet går den rigtige vej. Der skal arbejdes med en ”ny normal” efter 
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corona, idet der er et tidligere og let stigende førsteårsfrafald, hvilket er en natio-
nal trend, tegn på ændret adfærd ift. ECTS og studieintensitet, og derudover skal 
foreningslivet genstartes efter nedlukningerne. Der er maksimal opmærksomhed 
på, om den lavere STÅ optjening er udtryk for ændret adfærd blandt de stude-
rende, og årsagerne dertil vil blive søgt belyst.

Bestyrelsen takkede prorektor for oplægget og udtrykte anerkendelse af kvalitets-
arbejdet med uddannelserne og uddannelsesberetningen. Bestyrelsen anerkendte 
ligeledes indholdet af handleplanen. 

Bestyrelsen drøftede den ”nye normal”, især det let stigende førsteårsfrafald og at 
flere, der har takket ja til en studieplads slet ikke dukker op ved studiestart og 
spurgte til sammenhænge og årsager til frafald og corona samt universitetets 
praksis for overbooking. Prorektor oplyste, at der vil være øget opmærksomhed 
på frafald det kommende år, og at studiestarten nu anskues som varende hele det 
første studieår. Endvidere drøftede bestyrelsen det samfundsmæssige fokus på 
mistrivsel og paradokset i, at ensomheden stiger samtidig med, at 85-90 % af de 
studerende oplyser, at de er tilfredse med deres studier. 

Bestyrelsen afrundende med at bekræfte, at de ønsker alle ved universitetet får 
mulighed for adgang til at læse uddannelsesberetningen.  Dette kunne blive gro-
bund for at drøfte resultaterne i beretningen og bl.a. bidrage til at synliggøre de 
universitetsstuderendes studievilkår, deres studieadfærd, samt hvor høj studiein-
tensiteten generelt er.

Bestyrelsen tog herefter uddannelsesberetningen og universitetsledelsens ledel-
sespåtegning til efterretning.

6. Status for klimaindsatsen på Aarhus Universitet (åbent, orienterings-
punkt)

Formanden indledte punktet, der er den årlige opfølgning på klimaindsatsen på 
universitetet, der indeholder klimaregnskabet for 2021 og handleplanen for 2023. 
Formanden slog derudover fast, at både regnskabet og handleplanen vidner om 
universitetets prioritering af klimaområdet. Formanden gav derefter ordet til uni-
versitetsdirektøren.

Universitetsdirektøren gennemgik herefter klimaregnskabet for 2021, herunder 
metoder og de tre scopes, samt hovedresultaterne og pandemiens påvirkning af 
regnskabet. Universitetets målsætning for 2025 om at reducere CO2-udledning 
med 35 % sammenlignet med 2018 er opnået med en reduktion på 37 % i 2021, 
og CO2-udledningen ved flyrejser er faldet med 85 % siden 2018. 

Det er universitetsdirektørens forventning, at regnskabet for 2022 vil tegne et 
mere retvisende billede af universitetets klimaaftryk, da nedlukningerne under 
pandemien midlertidig har reduceret udledningerne betydeligt. 

Universitetsdirektøren opsummerede kort handleplanen for 2023, der indeholder 
26 aktiviteter. Størstedelen omhandler energibesparende aktiviteter, hvilket lige-
ledes er en konsekvens af de stigende energipriser.

Bestyrelsen takkede universitetsdirektøren for gennemgangen og de flotte ambi-
tioner i både regnskab og handleplan – uanset pandemiens indvirkning. Bestyrel-
sen drøftede herefter flyrejser og anerkendte det opsparede behov for at rejse i 
henhold til forskningens internationale natur, og at man med fordel kunne med-
tage en indsats vedrørende transportformer i handleplanen.
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Bestyrelsen udtrykte endvidere ønske om, at de gode vaner vedr. energibesparel-
ser blev fastholdt, når energipriserne falder igen og understregede, at energibe-
sparelser skal forankres lokalt.

Rektoratet tog bestyrelsens ønsker vedr. flyrejser og energibesparelser til efterret-
ning og delte ambitionerne. Der arbejdes således på at synliggøre CO2-belastnin-
gerne ved de forskellige rejseformer på universitetets hjemmeside og fastholde 
energibesparelserne. Det er dog forventningen, at energiforbruget vil stige en 
smule for at sikre forskningsinfrastrukturen. 

Bestyrelsen tog herefter Aarhus Universitets klimaregnskab 2021 og klimahand-
leplan 2023 til efterretning.

7. Halvårsstatus på bygningsområdet (åbent, orienteringspunkt)

Formanden indledte punktet, der er den halvårlige status i bestyrelsen på byg-
ningsområdet og udviklingen af campus. Formanden gav ordet til universitetsdi-
rektøren.

Universitetsdirektøren opsummerede den udsendte status og planerne for cam-
pusudviklingen. Konkret orienterede universitetsdirektøren om den besluttede 
prioritering af campusudviklingen med 1) Universitetsparken, 2) Universitets-
byen og 3) Katrinebjerg og gennemgik status for de tre områder.

Campusudviklingen forløber helt overordnet efter planen. Opmærksomheds-
punkterne er at få en endelig aftale vedr. ejerskabet for passagerne under Nørre-
brogade mellem Universitetsparken og Universitetsbyen samt at få renoveringen 
af Bartolinbygningen færdiggjort. Begge sager forventes afsluttet planmæssigt. 
Det forventes ligeledes, at planerne for Universitetsbyen holder, men en mulig ri-
siko for tidsplanen er ved at blive afdækket. Det drejer sig om nogle af dækkene i 
de eksisterende bygninger, der ikke lever op til nutidens krav. Hvis det får indfly-
delse på tidsplanen, bliver bestyrelsen orienteret.

Derudover orienterede universitetsdirektøren om status for den igangværende 
fredningssag, hvor der forventes en afgørelse primo marts 2023. 

Endelig gjorde universitetsdirektøren bestyrelsen opmærksom på, at universitetet 
holder sig inden for den aftalte målsætning fra BM1-2019 om husleje som andel 
af omsætningen op til 10,8 %. Universitets udgifter til husleje forventes at stabili-
sere sig på et lavere niveau end målsætningen.

Bestyrelsen takkede universitetsdirektøren for gennemgangen og drøftede arbej-
det med at etablere spisesteder i Universitetsbyen med gode pristilbud til de stu-
derende samt etablering af eksamenshaller i Lisbjerg.

Bestyrelsen så gerne, at målsætning for huslejeniveaet drøftes igen og foreslog, at 
man i den forbindelse også overvejede energiomkostningerne. Derudover spurgte 
bestyrelsen til status for Navitas, hvortil universitetsdirektøren svarede, at den 
langsigtede plan er, at universitetet fraflytter. Endelig bad bestyrelsen om et dy-
bere indblik i universitetets bygningsmasse og økonomien bag af hensyn til de 
nye bestyrelsesmedlemmer. Det blev aftalt, at det skulle gøres sammen med drøf-
telse af huslejeniveauet. 

Bestyrelsen tog herefter orienteringen til efterretning.
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8. Bestyrelsens mødeplan 2024 (åbent, beslutningspunkt)

Formanden konstaterede, at mødeplanen for 2024 nu var fastlagt og opfordrede 
bestyrelsesmedlemmerne til også at deltage i universitetets årsfest. Derudover 
mindede formanden om det ekstraordinære virtuelle bestyrelsesmøde om Økono-
mirapport 2 den 8. september kl. 10. 

Bestyrelsen godkendte herefter mødeplanen.

9. Eventuelt (lukket, orienteringspunkt)

Formanden bad om bemærkninger under eventuelt. Bestyrelsen spurgte, om it-
sikkerhed normalt var et fast punkt på BM 1. Universitetsdirektøren bekræftede 
dette, men orienterede om, at det blev behandlet på BM 5-2022 og derfor var ble-
vet fremskudt. Det vil komme på et senere møde i år.

10. Bestyrelsens egen tid (lukket, orienteringspunkt)

Intet til referatet under dette punkt.
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